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چالش جدی در پیوند کبد
رئیس بخش جراحی کبد، مجاری صفراوی، لوزالمعده و پیوند کبد بیمارســتان 
امام خمینی)ره( تهران گفت: چالش های جــدی در حوزه پیوند کبد داریم که 
آنها را به وزارت بهداشــت منعکس کردیم و امیدواریم برطرف شوند . دکتر علی 
جعفریان در گفت و گو با خبرنگار کیاپرس اظهار داشت: نوع حمایتی که از پیوند 
کبد انجام  می شــد تغییر کرده و مدتی است این موضوع به بیمه سلامت واگذار 
شده است . وی ادامه داد: وزارت بهداشت طی ۳ دهه گذشته به صورت مستقیم 
از پیوند اعضا از جمله کبد، حمایت  می کرد که نتیجه آن پیشرفت سریع پیوند 
اعضا در ایران بود اما از ســال گذشته با مصوب مجلس این کار به بیمه سلامت 

محول شده است .
وی ادامه داد: هرچند مســئولان بیمه سلامت تلاش  می کنند که خللی در روند 
پیوند بوجود نیاید و کار همچنــان ادامه پیدا کند اما فرایند پیوند را مانند یک 
عمل جراحی معمولی تعریف می کند، درحالی که ماهیت پیوند با دیگر عمل های 
جراحی متفاوت است چراکه پیوند اعضا یک کار گروهی واقعی و بلند مدت است 
کــه از مدتها قبل از پیوند تا پایان عمر بیمار ادامه دارد . جعفریان بیان داشــت: 
نگرانی جدی در زمینه پیوند وجود دارد که اگر حمایت درست و منطقی نباشد، 
و درگیر مشکلات بیمه و تامین مالی شود، عملا انجام پیوند امکان پذیر نخواهد 
شــد . وی تاکید کرد: پیوند اعضا کار نیروی انسانی است؛ اگر جبران آن منطقی 
نباشد، متوقف خواهد شد . دکتر جعفریان افزود: اگر حق الزحمه پیوند برای تمام 
افراد درگیر از پرسنل خدمات تا پرستاران و پزشکان در ایران منطقی نشود، عملا 

انجام پیوند متوقف خواهد شد و این نگرانی جدی ما است  .
وی ادامه داد: هزینه پیوند در دنیا بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار یورو یا ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 

 می باشد اما در ایران حدود ۵ هزار دلار است و این رقم منطقی نیست .
جعفریان تاکید کرد: منظور ما این نیست که دست در جیب بیماران کنیم کما 
اینکه در بیمارستان امام خمینی تا بحال یک ریال بابت انجام پیوند کبد از هیچ 
بیماری دریافت نشــده، بلکه وزارت بهداشت رقم منطقی برای این کار در نظر 
بگیرد و بیمه آن را بموقع بپردازند . وی افزود: اگر حمایت ها انجام نشود برخی از 
بیماران برای پیوند مجبور  می شوند به خارج از کشور بروند، حال این سوال مطرح 
 می شود که »آیا ما امکان پرداخت هزینه های هنگفت مراکز خارجی را داریم؟« . 
وی ادامه داد: رکن اصلی پیوند، نیروی انسانی متخصص و مجرب است به عبارتی 
نیروی انسانی نباشد، پیوندی هم در کار نیست . وی بیان داشت: در پیوند ابزار و 
تجهیزات چندانی مورد نیاز نیست، اما دارو و نیروی انسانی، از موضوعات اصلی 
پیوند هســتند و با نبود یکی از این ۲ مورد پیوند هم انجام نمی شود . جعفریان 
ادامه داد: در بیمارستان امام خمینی یک هزار و ۶۶۰ پیوند انجام شده است . از 

ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون هم ۱۵۰ پیوند کبد انجام شد .

برگزاری جلسه بررسی و پیگیری رفع عدم 
انطباق های)HSE( اداره فضای سبز منطقه 4

معاون خدمات شــهری و محیط زیست شــهرداری منطقه ۴ از برگزاری جلسه 
بررسی و پیگیری رفع عدم انطباق های )HSE( اداره فضای سبز منطقه ۴ خبر 
داد . به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه ۴، » این جلسه با حضور معاونت 
خدمات شــهری و محیط زیست ، رئیس اداره فضای سبز، مسئول HSE حوزه، 
ناظران فضای سبز و کارشناسان HSE با هدف پیشبرد اهداف ایمنی و سلامت 
شهروندان و در راســتای حفظ و نگهداشت شهر در ساختمان معاونت خدمات 

شهری و محیط زیست برگزار شد .
میرسعید هدف از برگزاری این جلسه را اعلام شرح وظایف کارشناسان HSE و 

تاکید به ناظرین جهت رفع عدم انطباق ها برشمرد .

برگزاری مانور اطفای حریق در بیمارستان لاله 
کارکنان بیمارســتان لاله  با مشــارکت در مانور امداد و نجات و اطفای حریق، 

روش های عملی مقابله با این بحران ها را آموزش دیدند .
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه ۲ مهدی صالحی، شهردار منطقه در 
خصــوص اهداف برگزاری مانور اطفای حریق گفــت: با توجه به اهمیت ارتقای 
توانمندی ارگان های امدادی خدمات رســان منطقه ،ایــن مانور با هدف افزایش 
ارتباط ســازمانی، تمرین و فراخوان نیروهــا در بحران ها، هماهنگی و همچنین  
آمادگی هر چه بیشتر در مواجه با بحران های طبیعی و حوادث غیر مترقبه برگزار 
شــد . وی با بیان اینکه مانور با برنامه ریزی از پیش تعیین شده و با همکاری و 
هماهنگی سازمان های خدمت رسان و آتش نشانی برگزار شد گفت: در این مانور 
با وقوع آتش ســوزی فرضی، نیروهای آتش نشانی با اجرای عملیات اطفا حریق 
و امداد و نجات اقدام به اطفا و انتقال بیماران به خارج از ساختمان اقدام کردند .

به گفته صالحی  پیش از برگزاری مانور، اطلاع رسانی به افراد حاضر در بیمارستان 
به منظور پیشگیری از ایجاد هر گونه استرس انجام شد  .

نگاه 

شهری

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور:

۲۰ درصد آلودگی هوای تهران ناشی از زباله سوزی است

مدت هاست که مدیریت شهری تهران به عنوان 
متولــی مدیریت حمل و نقل بار و مســافر در 
داخل شهر، به دنبال قانون مند کردن نرخ کرایه 
تاکسی های اینترنتی است، شرکت هایی که به 
پشتوانه بستر فعالیتشان در فضای مجازی، خود 
را تنها تابع اتحادیه کشــوری کسب و کارهای 

مجازی می دانند نه شهرداری ها .
به گزارش ایســنا، چمران در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا شــورا مسئولیت تعیین نرخ 
کرایه های تاکسی های اینترنتی را برعهده دارد 
یا خیر؟ اظهار می کند: نرخ تمام وسایل حمل 
و نقل عمومی باید توســط شوراها تعیین و به 
تصویب برســد و اینکه اعلام شود تاکسی های 
اینترنتی از وزارت کشــور مجــوز گرفته اند و 
اتحادیه آنها نرخ ها را مشخص می کند؛ درست 
نیست و اگر این چنین تاکسی هایی کرایه های 
خود را براســاس قانون دریافت کنند ما به آنها 
کاری نداریم؛ اما چنانچه در حق مردم اجحاف 

کنند این اجازه را به آنها نخواهیم داد .
همچنیــن علیرضا زاکانی شــهردار تهران نیز 
در حاشــیه جلســه هیات دولت درباره گرانی 
کرایه تاکســی های اینترنتی می گوید: موضوع 
این تاکســی ها دو وجهی اســت، یک وجه به 
وزارت صمت و یکی به شهرداری ها بر می گردد 
و تا وضعیت تاکســی های اینترنتی مشــخص 
نشود و مســئولیت پذیری برای آنها به وجود 
نیاید، با این مشکل مواجه هستیم و بخشی از 
هزینه هایی که این تاکســی ها می گیرند، قابل 
قبول اســت ولی افزایش چند برابری کرایه ها 

ظلم است .
به گــزارش ایســنا، اما موضوع نــرخ گذاری 
شرکت های مسافربری اینترنتی سالهاست که 
به یک کلاف پیچیده تبدیل شــده که هر روز 
نیز بــر پیچیدگی آن اضافه  می شــود؛ چراکه 
شرکت های مسافربری اینترنتی معتقدند چون 
در بستر فضای مجازی فعالیت  می کنند، تایع 
قوانیــن مربوط به قیمت گذاری شــهرداری ها 
نیستند؛ چراکه مجوز فعالیت شان را از اتحادیه 
کشوری کسب و کارهای مجازی دریافت کردند 
و تابــع قوانین این اتحادیه هســتند؛ اما حالا 
مدیریت شهری با ارائه مستندات قانونی اعلام 
 می کند که باید نرخ گذاری این مســافربرهای 
اینترنتی توسط پارلمان محلی یا همان شورای 
شهر انجام شود و خواستار ورود شهردار تهران 
به این مسئله در جلسه هیات دولت هستند تا 

گره نرخ گذاری مسافربرهای اینترنتی باز شود .
جعفر تشکری هاشمی رئیس کمیسیون حمل و 
نقل شورای شهر در مورد فعالیت تاکسی های 
اینترنتی و نرخ کرایه ها در گفت وگو با ایســنا، 
 می گوید: شــروع این مسئله به ابتدای فعالیت 
این تاکسی ها بر  می گردد و انحرافی که از ابتدا 
نســبت به قوانین موضوعه اتفاق افتاد، چراکه 
قوانین و مقررات متعددی هست که مدیریت 
حمل و نقل بار و مســافر در محدوده شــهر و 
حریم را بر عهده شــهرداری  می داند، از جمله؛ 
ماده ۹ قانون توســعه حمــل و نقل عمومی و 
مدیریت مصرف ســوخت مصــوب مجلس در 
ســال ۱۳۸۶، ماده ۲ آیین نامه اجرایی همین 
قانــون مصوب هیات وزیران در ســال ۱۳۸۷ 
و ماده ۳ آیین نامــه اجرایی قانون الحاق یک 

تبصــره به ماده واحده قانــون راجع به تمرکز 
امور مربوط به تاکسیرانی شهر تهران زیر نظر 
شهرداری تهران که در سال ۱۳۷۴ به تصویب 

 هیات وزیران رسیده است .
به گفته عضو شورای شــهر تهران، نکته قابل 
توجــه این اســت که در تبصــره ذیل همین 
ماده تصریح شــده که شهرداری می تواند برای 
اشــخاص حقوقی واجد شرایط، مجوز حمل و 
نقل عمومی مســافر درون شهری صادر کند و 
این  اشــخاص به نمایندگی از شــهرداری به 
حمل و نقل عمومی مسافر درون شهری اقدام 
می کنند . همچنین در تبصره ذیل ماده ۲ این 
آیین نامه بیان شده است که موضوع آیین نامه 
تنها منحصر به تاکسی ها نیست و خودروهایی 
که در آژانس نیز فعالیت  می کنند، مشمول این 

آیین نامه خواهند شد . 
وی ادامــه  می دهد: این موضــوع در ماده ۱۶ 
آیین نامه اجرایی تبصره )۱( ماده )۳۱( و ماده 
)۳۲( قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی که 
در سال ۱۳۹۱ به تصویب  هیات وزیران رسیده 
است هم به عنوان وظیفه شهرداری بر شمرده 
شده است و گفته شده که شهرداری ها موظفند 
فعالیت های مربوط به حمل و نقل بار و مسافر 
در حریم شهرها را در قالب شرکت یا مؤسسه 
حمل و نقل تعاونی و خصوصی ساماندهی و بر 

آنها نظارت کنند .
فعالیت های حمل و نقل مســافر در محدوده 

شهرها طبق قانون زیر نظر شهرداری است
رئیس کمیســیون حمل و نقل شــورای شهر 
تهران تأکید می کند: با این توضیحات مفصل، 
مشخص است که مقصود قانون گذار این بوده 
است که کلیه فعالیت های حمل و نقل مسافر 
در محدوده شهرها چه با ناوگان سبک و چه با 
ناوگان سنگین زیر نظر شهرداری اتفاق بیفتد 
و تفاوت خاصی برای بستر ارائه خدمات ایشان 

تعیین نشده است .
تشکری هاشــمی ادامــه  می دهد: بســتر ارائه 
خدمات یک ابزار برای دسترســی مســافر به 
وسیله اســت، همان طور که قبلًا آژانس ها با 
تلفن با مشــتریان خود در ارتباط بودند، امروز 
و به مدد پیشــرفت فنــاوری، ارتباط از طریق 
یک سکوی نرم افزاری برقرار  می شود و تفاوت 
ماهــوی در اصل عمل در حــال انجام، اتفاق 

نیفتاده است .
وی در مورد چرایی نرخ گذاری توسط شورای 
شــهر نیز با تأکید بر اینکه بــرای لزوم قیمت 
گذاری ســامانه های تاکســی اینترنتی توسط 
شورای شهر نیز دو مستند قانونی وجود دارد، 
 می افزاید: اول بند ۱۵ ماده ۴۵ قانون شهرداری 
مصوب مجلس در ســال ۱۳۳۴ و دوم بند ۲۷ 
ماده ۸۰ قانون تشــکیلات، وظایف و انتخابات 
شوراهای اسلامی کشــور و انتخاب شهرداران 
است که در هر دو قانون تصریح شده که وظیفه 
تصویب نرخ کرایه وســایط نقلیه درون شهری 

با شوراهای اســلامی شهرهاست . تاکسی های 
اینترنتی اقدام به اخذ مجوز فعالیت از اتحادیه 

کشوری کسب و کارهای مجازی کردند
عضو شورای شــهر تهران می گوید: اما از زمان 
آغاز فعالیت این سامانه های تاکسی اینترنتی با 
توجه به این کــه آنها حاضر به قرار گرفتن در 
چارچوب های مشخص شده برای شرکت های 
فعال در زمینه حمل و نقل مسافر درون شهری 
نشــدند، اقدام به اخذ مجوز فعالیت از اتحادیه 
کشــوری کســب و کارهای مجازی کردند و 
خود را خارج از شــمول قوانین فوق دانستند . 
این موضــوع در ســال ۱۳۹۸ و بــا تصویب 
دســتورالعمل نظــارت بر چگونگــی فعالیت 
ارائه دهندگان خدمات هوشمند مسافر مشمول 
قانون نظام صنفی کشور در کلانشهرها توسط 

 هیات وزیران رسمیت بیشتری پیدا کرد .
به گفته وی، در این دســتورالعمل تنها وظیفه 
نظارت که در قالب پایش فعالیت ارائه دهندگان 
خدمات هوشــمند حمل و نقل مسافر توسط 
شــهرداری جهت حصول اطمینــان از اجرای 
قوانین و مقررات حمــل و نقل و نظام صنفی 
از طریق اجرای مفاد این دستورالعمل تعریف 
شده است، بر عهده شــهرداری گذاشته شده 
و مقرر شــده بود که این امــر از طریق انعقاد 
قراردادی بین شــرکت و شهرداری انجام شود 
که تیپ این قرارداد و موارد مربوط به آن طی 
آرای ۴۷۰ و ۴۷۱  هیات عمومی دیوان عدالت 

اداری ابطال شد و عملا این کار هم انجام پذیر 
نشد . تشکری هاشــمی ادامه  می دهد: انحراف 
مهمی که به واسطه این دستورالعمل نسبت به 
قوانین مصوب مجلس ایجاد شد، این بود که در 
بند »الف« ماده ۶، دستورالعمل مرجع تعیین 
نرخ کرایــه را خود شــرکت های ارائه دهنده 
خدمات هوشمند مســافر تعیین کرده و عملا 
در تعارض و تناقض با قانون شهرداری و قانون 

تشکیلات شوراها قرار دارد .
پیگیــری برای تغییــر دســتورالعمل نظارت 
بر چگونگــی فعالیت ارائه دهنــدگان خدمات 

هوشمند مسافر
وی در پاسخ به این سوال که چه زمانی می توان 
این رویه را اصلاح کــرد،  می افزاید: قدم اصلی 
برای اصلاح این وضعیت، تغییر دســتورالعمل 
ارائه دهندگان  نظارت بر چگونگــی فعالیــت 
خدمات هوشــمند مسافر اســت که این امر 
در حال پیگیری اســت . چرا که پشتوانه عدم 
تمکین این شرکت ها در برابر مدیریت شهری، 
با اســتناد به همین دســتورالعمل است و اگر 
دولت با اصلاح دســتورالعمل فرصت بازگشت 
به قانون را فراهم کند، شــرکت ها نیز ملزم به 
پذیرش موضوع خواهند بود . از آنجا که موضوع 
در  هیات وزیران پیگیری و تصویب  می شــود، 
حتمــا از کلیه ظرفیت های موجــود از جمله 
حضور شهردار تهران در جلسات  هیات دولت 

باید استفاده شود .

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست کشــور با اشاره به 
معضلات ناشی از زباله سوزی در جنوب تهران، گفت: ۱۵ تا 
۲۰ درصد آلودگی هوای تهران به دلیل همین زباله سوزی 
است . به گزارش ایسنا، علی سلاجقه گفت: در کشور ما به 
بحث خاک علی رغم اینکــه همه کاربری ها و فعالیت های 
انسانی در بستر آن انجام می شود آن طور که باید بها داده 

نشده است .
ســلاجقه با بیان اینکه خاک رکن اساســی محیط زیست 
است، افزود: رویکردهایی که در چنین همایش هایی وجود 
دارد را بــه فال نیک می گیریم و ما هم به عنوان دســتگاه 

نظارتی و حاکمیتی در خدمت شما هستیم .
وی در ادامه با اشاره به نقش بالقوه دانشگاه در حفظ محیط 
زیست، خاطرنشان کرد: دانشــگاه می تواند با تهیه اطلس 

آلودگی خاک کشور به این مهم کمک کند .
ســلاجقه با بیان اینکه ما با توســعه در خــور موافقیم و 
شــاخص های آن را هم تعریف کرده ایم افزود: در طول این 

مدت ۲۷۰ نقشــه اطلاعاتی در بخش هــای مختلف تهیه 
و در ســامانه جامع محیط زیست کشــور بارگذاری شده 
است که محققان، پژوهشــگران و دانشجویان می توانند از 
آن استفاده کنند . رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
کشور در خصوص آلودگی آب و خاک کشور به دلیل عدم 
مدیریت صحیح پسماند گفت: در آلودگی هوای تهران ۱۵ 

تا ۲۰ درصد ســهم زباله سوزی های جنوب تهران است که 
در این خصوص شهردار تهران را مکلف به مدیریت صحیح 
آن کرده ایم . سلاجقه در خصوص پسماند سروان در استان 
گیلان گفت: منابع آلاینده و شیرابه های این پسماندها در 
حال از بین بردن تمام منابــع آب و خاک این منطقه بود 
ولی ما به دور از شعار در دولت مردمی وارد میدان شدیم و 
تاکنون در ساماندهی ۶۰ درصد پسماندهای سراوان موفق 
بوده ایم . وی درخصوص آسیب هایی که به تالاب انزلی وارد 
شده است هم خاطرنشان کرد: صندوق محیط زیست کشور 

به این موضوع ورود کرده تا آن جا را نجات دهیم .

نرخ تمام وسایل حمل و نقل عمومی باید توسط شوراها تعیین و به تصویب برسد

گره کور نرخ گذاری کرایه تاکسی های اینترنتی

ســخنگوی ســازمان غذا و دارو با بیان اینکه به دنبال 
اقدامات انجام شــده، بازار شیرخشــک کشور دارد به 
سمت اشباع شدن می رود، تاکید کرد که این محصول 
با کد ملی نــوزاد، بدون تغییر قیمت در داروخانه ها در 

حال عرضه است .
به گزارش ایســنا، دکتر ســجاد اســماعیلی با اشاره 
به طرح ســاماندهی تامین و عرضه شیرخشــک که از 
حدود یک ماه گذشته آغاز شده است، گفت: به دنبال 
اقدامات انجام شده، روزانه شاهد افزایش تامین و توزیع 
شیرخشک هســتیم و بازار شیرخشک کشور دارد به 

سمت اشباع شدن می رود .
وی گفت: با توجه به اصلاح سیاست های ارزی در زمینه 
شیرخشک، داروخانه ها موظفند با استعلام کد رهگیری 
شیرخشــک )UID( به همراه کــد ملی کودک یا کد 
مجازاتباع در ســامانه تیتک )TTAC( شیرخشک را 
بدون تغییر قیمت نســبت به قبل برای مصرف کننده 

به فروش برسانند .
ســخنگوی ســازمان غذا و دارو تاکید کرد که ملاک 
قیمت شیرخشک قیمت مصوب ســازمان غذا و دارو 

اعلامی در سامانه تیتک است .

مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با اشاره 
به مصوبات کارگروه مدیریت پســماند گفت: با توجه به 
افزایش پسماند سوزی در استان به ویژه در نواحی جنوب 
و جنوب غرب اســتان مقرر شد استانداری با بخشداران 
استان برای مقابله با پسماند سوزی ها پیگیری های لازم 
را انجام دهند . به گزارش ایسنا علیرضا مزینانی با اشاره 
به اینکه نخستین دستور کار نشست کارگروه، مشکلات 
مربوط به اراضی مجتمع پردازش و دفع پســماندهای 
عمرانی- ســاختمانی آبعلــی بود، گفت: بــا توجه به 
توضیحات ارائه شده توســط اداره کل منابع طبیعی و 

آبخیزداری استان و سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
تهران در این خصوص، مقرر شد کمیته ای از نمایندگان 
دفتر فنی، امور عمرانی، حمل و نقل و ترافیک استانداری، 
ادارات کل منابع طبیعی و آبخیزداری و حفاظت محیط 
زیست اســتان و سازمان مدیریت پســماند شهرداری 
تهران تشــکیل، ظرف مدت یک ماه نسبت به بازدید از 
این مجتمع فوق اقدام و نتیجه در جلسه همفکری بین 
دستگاه های مذکور، بررسی و گزارش نهایی برای تصمیم 
گیری در جلســه آتی کارگروه مدیریت پسماند استان، 

مطرح و بررسی شود .

مقابله جدی با پسماندسوزی در دستور کار مسئولان استان تهرانعرضه شیرخشک بدون تغییر قیمت با کدملی نوزاد

چرا برخلاف پیش بینی اولیه هواشناسی، پاییز امسال کم بارش شد؟

بررسی نقش  آلودگی هوا در کاهش بارندگی

رئیس مرکز ملی پیش بینی سازمان هواشناسی 
کشور ضمن تشریح نقش  آلودگی هوا در کاهش 
احتمال وقوع بارندگی در کلانشــهرها، درباره 
علت کم بارشــی در اغلب نقاط کشور در پاییز 
۱۴۰۲ برخلاف پیش بینی های اولیه این سازمان 

درباره بارندگی های پاییزه امسال توضیح داد .
صــادق ضیائیــان در گفت وگــو بــا خبرنگار 
ایلنا در پاســخ به این ســوال که چرا برخلاف 
پیش بینی های این ســازمان در آســتانه آغاز 
پاییــز ۱۴۰۲ و حتــی در هفته های نخســت 
فصل جاری، پاییز امســال شاهد کم بارشی در 
اغلب نقاط ایران بودیم، توضیح داد: در ماه های 
پایانی تابستان و هفته های ابتدایی پاییز ۱۴۰۲، 
پیش بینی های فصلی هواشناسی از این حکایت 
داشــت که در پاییز امســال احتمالا متوسط 
مقدار بارش در ســطح کشور به میزان نرُمال یا 
کمی بیشتر باشــد، اما نکته مهم این است که 
اساســا در پیش بینی های هواشناسی با مساله 

احتمالات ســر و کار داریم و بعضا ممکن است 
پیش بینی های اولیه با تغییراتی مواجه شود . 

وی افزود: حتی درباره پیش بینی های چندروزه 
هواشناســی نیز این احتمال وجــود دارد که 
وضعیت جوی دقیقا مطابــق آنچه از روزهای 
قبل پیش بینی شــده اســت، پیش نرود . این 
اتفاقی اســت که در تمام نقاط دنیا رخ می دهد 
و در کشــورهای پیشــرفته نیز بعضا شاهد آن 
هســتیم که پیش بینی های چندروزه ای که در 
یک روز خاص اعلام می شــود، در روزهای بعد 

تغییر می کنند .
بــه همین دلیل اســت که مراکــز پیش بینی 
هواشناســی در همه کشورها، در تمام روزهای 
هفتــه در حــال فعالیت هســتند و همه روزه 
پیش بینی هــای قبلی خــود را به روزرســانی 
می کننــد تا آنچه به عنــوان پیش بینی مطرح 
می شود، به واقعیتی که در آینده رخ خواهد داد، 

نزدیکتر باشد . 

کاهش بیش از ۳۰ درصدی بارندگی های 
پاییزه ایران نسبت به شرایط نرُمال

ضیائیان با تاکید بر این که بررســی نقشه های 
هواشناسی در شــهریورماه از احتمال پرباران 
بودن پاییز ۱۴۰۲ در اغلب نقاط کشور حکایت 
داشــت، عنوان کرد: مهرماه امســال وضعیت 
بارندگی هــا در ایران طبق پیش بینی های اولیه 
مناســب بود؛ به نحوی که در اولین ماه پاییز ، 
متوســط بارندگی ها در سطح کشور نسبت به 
میانگین بلندمدت حدود ۱۲ ۳. درصد بیشــتر 
بــود . در آبان ماه نیز با وجود این که در روزهای 
ابتدایی شاهد دوره کوتاهی از خشکی بودیم، اما 
بارندگی های مناسب در روزهای پایانی این ماه 
باعث شــد که در مجموع دو ماه ابتدایی پاییز 
۱۴۰۲، میزان بارندگی ها در سطح کشور تقریبا 
با شرایط نرُمال یا همان متوسط بلندمدت برابر 
باشــد .  رئیس مرکز ملی پیش بینی ســازمان 
هواشناســی با بیان این که کم بارشــی شدید 
آذرماه امسال باعث شد که مجموع بارندگی ها 
در پاییز ۱۴۰۲ نسبت به متوسط درازمدت به 
شکل محسوســی کمتر شود، اظهار داشت: در 
اواخر آبان ماه برای ســازمان هواشناسی محرز 
شــد که قطعا در آذرماه شــاهد کاهش شدید 
بارش خواهیم بود و در همان زمان اعلام کردیم 
که پیش بینی های قبلــی مبنی بر نرُمال بودن 
میزان بارندگی های پاییزه یا حتی پربارش بودن 
بعضی نقاط، صحیح نیست و احتمالا سرجمع 

بارش های ســه ماهه پاییز نســبت به میانگین 
باشــد . ســازمان هواشناسی  بلندمدت کمتر 
تلاش کــرد که به موقــع، تغییــری را که در 
پیش بینی های اولیــه رخ داده بود، اعلام کند 
تا دستگاه های مســئول و عموم مردم بتوانند 
براساس پیش بینی های جدید برنامه ریزی کنند . 
وی در همین راستا خاطرنشان کرد: با وجود این 
که در مهر ۱۴۰۲ متوســط میزان بارندگی های 
کشــور بیش از ۱۲ درصد از میانگین بلندمدت 
بیشــتر بود، ولی کم بارشی شدید آذرماه امسال 
باعث شده است که انتظار داشته باشیم تا پایان 
فصل پاییز، ســرجمع بارندگی هــای پاییزه در 
نقاط مختلف ایران به صورت متوســط بیش از 
۳۰ درصد از شرایط نرُمال کمتر باشد . این مقام 
مسئول در سازمان هواشناسی کشور تاکید کرد: 
اساسا میزان صحت پیش بینی های فصلی، چه 
در ایران و چه در سایر کشورهای دنیا، بین ۶۰ تا 
۷۰ درصد است، این در حالی است که احتمال 
صحت پیش بینی های کوتاه مدت که مربوط به 
بازه زمانی کمتر از ۱۰ روز اســت، از ۸۰ درصد 
هم فراتر مــی رود . این اعداد و ارقــام در تمام 
کشورها به همین شکل است و باید اذعان داشت 
که در سراسر جهان، دانش بشر هنوز به اندازه ای 
نرسیده است که بتوانیم پیش بینی های فصلی را 
با دقت بالا تقریب بزنیم .  آلودگی هوا در برخی 
مواقع روی کاهش احتمال بارش تاثیر می گذارد 
ضیائیان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این 

که آیا تشــدید آلودگی هوا در کلانشهرها باعث 
احتمال کاهش میزان وقوع بارندگی ها می شود 
یا خیر، گفت: تا کنون تحقیق جامعی درباره این 
که آلودگی هوای شــهرهای بزرگ دقیقا چقدر 
بر کاهش احتمــال وقوع بارش تاثیر می گذارد، 
انجام نشــده است، ولی به صورت کلی می توان 
گفت که وقتی میــزان ذرات جاذب رطوبت از 
جمله ذرات معلق آلاینده هوا در جو زمین زیاد 
شود، اصطلاحا فراباروری رخ می دهد و احتمال 
وقوع بارندگی کمتر می شــود . البته اساسا برای 
وقوع بارندگی، باید شــرایط بــارش هم فراهم 
باشد، یعنی باید تشکیل ابر انجام شود و رطوبت 
به اندازه کافی وجود داشــته باشــد و نمی توان 
کاهش یا افزایش احتمال وقوع بارندگی را صرفا 
بــه میزان ذرات جــاذب رطوبت موجود در جو 
ربــط داد .  وی در پایان تصریح کرد: در آذرماه 
۱۴۰۲ ســامانه های بارشی قوی به اندازه کافی 
وارد نقاط مختلف کشور نشد و در عمده روزها 
شاهد تشکیل ابر مناسب در آسمان کلانشهرها 
نبودیــم، بنابراین نمی توان کم بارشــی آذرماه 
امسال در تهران و سایر شــهرهای بزرگ را به 
آلودگی هوا ربط داد، بلکه باید توجه داشت که 
اساسا تعداد سامانه های بارشی بارشی واردشده 
بــه ایران در ماه جاری بســیار اندک بود، اما به 
صورت کلی می توان گفت که تشــدید آلودگی 
هوا می تواند در برخی مواقع روی کاهش احتمال 

وقوع بارش تاثیر بگذارد .

کاهش دمای هوای تهران تا ۹ درجه
براســاس اعلام اداره کل هواشناسی اســتان تهران، وضعیت جوی این استان، 
آسمانی ابری و فعالیت سامانه بارشی همچنین کاهش محسوس دما تا ۹ درجه 
سلسیوس پیش بینی می شــود . به گزارش ایسنا، بر اســاس بررسی نقشه های 
پیش یابی و تحلیل الگوهای همدیدی وضعیت جوی استان تهران طی پنج روز 

آینده آسمان قسمتی ابری تا ابری گاهی همراه با وزش باد پیش بینی می شود .
از امروز)۲۱ آذر( تا بعد از ظهر فردا )۲۲ آذر( به دلیل سکون نسبی جو در بعضی 
ساعات به ویژه عصر و شب در نواحی پرتردد جنوب و مرکز استان کاهش کیفیت 
هوا و انباشت آلاینده ها مورد انتظار است و از بعد از ظهر چهارشنبه تا اواخر وقت 
پنجشنبه با توجه به فعالیت سامانه بارشی در سطح استان افزایش ابر وزش باد 
شدید و بارش باران و در ارتفاعات بارش باران و برف و وزش باد شدید، در قله ها 

بارش برف و مه و کولاک پیش بینی می شود .
تا پنج شــنبه کاهش محســوس دما در سطح اســتان ۵ تا ۹ درجه سلسیوس 
پیش بینی می شود . براساس این گزارش، آسمان تهران امروز )۲۱ آذر( کمی ابری 
تا نیمه ابری همراه با غبار صبحگاهی با حداقل دمای ۹ و حداکثر دمای ۱۶ درجه 
سانتیگراد و در طی فردا )۲۲ آذر( نیمه ابری و غبارمحلی، از بعد از ظهر افزایش 
ابر، وزش باد و گاهــی بارش باران با حداقل دمای ۷ و حداکثر دمای ۱۵ درجه 
سانتیگراد پیش بینی می شود . بر اساس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، 
فیروزکوه با کمینه دمای ۴-  درجه سانتیگراد سردترین ایستگاه استان تهران در 

۲۴ ساعت گذشته گزارش شده است .
اداره کل هواشناسی استان تهران همچنین با صدور هشدار سطح زرد از فعالیت 
ســامانه بارشــی، رگبار باران، رعد و برق، کاهش محسوس دما، وزش باد شدید 
موقتی در نواحی کوهستانی و سردسیر بارش برف و رخداد مه در استان تهران از 

بعد از ظهر چهارشنبه تا اواخر وقت پنجشنبه ) ۲۲ تا ۲۳ آذر( خبر داد .
بر اثر این مخاطــره جوی لغزندگی جاده ها، افزایش ترافیک شــهری، احتمال 
آبگرفتگــی معابر و جاری شــدن روان آب در مســیل ها و احتمال آســیب به 

محصولات کشاورزی پیش بینی می شود .

هواشناسی

امضای تفاهم نامه همکاری میان کمیته امداد 
و موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره(

کمیته امداد و موسســه آموزشی و پژوهشــی امام خمینی)ره( با هدف ترویج و 
نهادینه سازی فرهنگ خیر و احسان، تفاهم نامه همکاری امضا کردند . به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، تفاهم نامه همکاری میان کمیته امداد و موسسه 
آموزشــی و پژوهشی امام خمینی)ره( با حضور ســیدمرتضی بختیاری، رئیس 
کمیته امداد و آیت  الله محمود رجبی، رئیس موسســه آموزشی و پژوهشی امام 
خمینی)ره(، امضا شد . ترویج و نهادینه سازی فرهنگ خیر و احسان و نشر سنت 
سنت های حسنه الهی با ارائه خرمان آموزشی، پژوهشی و فرهنگی، هدف اصلی 

این تفاهم نامه عنوان شده است .
ارتقای تعاملات دوجانبه و توســعه همکاری های علمی، پژوهشی و فرهنگی و 
تبادل تجربیات، اسناد، مدارک و محصولات از دیگر اهداف امضای این تفاهم نامه 

است .
ارائه تسهیلات در جهت پذیرش و تحصیل فرزندان خانواده های تحت حمایت در 
رئیس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( در همکاری های دو مجموعه 
پیش بینی شده است . همکاری در برگزاری اردوهای علمی و برگزاری دوره های 
تربیت مشاور و مددکار با رویکرد دینی و همکاری در برگزاری دوره ها و رشته های 
آموزشــی به صورت مجازی نیز در قالب تفاهم نامه مشترک میان کمیته امداد و 

موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( در نظر گرفته شده است .

کمیته امداد


